

وزارة التعليم العالي والبحث العلمي

جامعة الموصل

كلية الإدارة والاقتصاد

قسم نظم المعلومات الإدارية

وصف قسم نظم المعلومات الإدارية

Management Information Systems

نبذة عن القسم

يعد تخصص نظم المعلومات الإدارية من التخصصات العلمية الحديثة والمتجددة في كلية الإدارة والاقتصاد والذي تم انشاءه وفقا للمستجدات الحاصلة في المفاهيم الإدارية والوظيفية. لقد تم استحداث قسم نظم المعلومات الإدارية في العام الدراسي 2003/2002 وبأشر القسم عمله كأحد الأقسام في كلية الإدارة والاقتصاد بتاريخ 15/6/2002. حيث يقدم القسم خطة دراسية سنوية متكاملة تتكون من (98) ساعة معتمدة، وتم تحويل النظام الدراسي من النظام السنوي الى نظام الكورسات في العام الدراسي 2020-2021، تتضمن مواداً دراسية في مجالات متنوعة على مستوى الكلية والقسم، وبالتالي يمنح القسم درجة البكالوريوس في تخصص نظم المعلومات الإدارية. ولذلك فقد صممت خطة الدراسة بعناية لتزويد الخريجين بالمعارف والمهارات التقنية والإدارية اللازمة لتحليل، وتصميم، وتطبيق وإدارة نظم المعلومات في المؤسسات.

يتميز خريج هذا القسم بكونه يجمع بين الخلفية الإدارية والتقنية مما يعطي الخريج القدرة على تحقيق توظيف أفضل للتقنيات في مختلف مجالات العلوم الإدارية. وبهدف تحقيق ذلك فقد تم انشاء مختبرات الحاسوب والتي تستخدم في تدريس تطبيقات تكنولوجيا المعلومات، ونظم أتمتة المكاتب، واللغات البرمجية اللازمة لذلك، وقواعد البيانات، والاتصالات الإلكترونية والشبكات، وغير ذلك، لإكساب الطالب المهارات اللازمة.

يبلغ عدد أعضاء الهيئة التدريسية (26) عضواً حاصلين على شهادة الدكتوراه، والماجستير من الجامعات العراقية والأجنبية.

تخرج من القسم (15) دورة من حملة شهادة البكالوريوس، و(8) دورات من حملة شهادة الماجستير، و(7) دورات من حملة شهادة الدبلوم العالي التخصصي في تكنولوجيا معلومات الاعمال.

رؤية القسم:

الريادة في التعليم الاكاديمي والبحث العلمي وخدمة المجتمع في مجالات نظم المعلومات الإدارية.

رسالة القسم:

تقديم معرفة رائدة في مجال نظم المعلومات الادارية تواكب معايير الجودة، ورفد سوق العمل بالمتخصصين في مجال نظم المعلومات الادارية من خلال تزويدهم بالجوانب النظرية والمهارات العلمية وفقا للمستجدات العالمية.

أهداف القسم:

1. إعداد متخصصين ذوي مهارات متميزة في إدارة نظم المعلومات في المنظمات.
2. توفير مناهج تعليمية أكاديمية رصينة مطابقة للمواصفات العالمية في تخصص نظم المعلومات الإدارية.
3. دعم النتاج العلمي لأعضاء الهيئة التدريسية وتطوير أدائهم في مختلف الأنشطة الأكاديمية.
4. تقديم برامج التدريب المستمر لتأهيل العاملين وتطوير أدائهم في منظمات القطاعين العام والخاص في مجال نظم المعلومات الإدارية.
5. تطبيق نظم الجودة والاعتماد الأكاديمي الوطنية والعالمية لتحسين الأداء التعليمي.
6. إنجاز بحوث علمية لتطوير الجوانب المعرفية والتطبيقية وحل المعوقات التي تواجه المنظمات في مجال نظم المعلومات الإدارية.

المجالات الوظيفية لخريج القسم

بما ان مجال عمل خريج قسم نظم المعلومات الإدارية يتضمن استخدام تقنيات المعلومات والاتصالات والبرمجيات والتطبيقات المختلفة في مجال إدارة الاعمال والإدارة العامة أي الشركات التجارية والصناعية والخدمية والدوائر الحكومية المختلفة، فان العناوين الوظيفية التي

صدرت من وزارة المالية حسب الكتاب المرقم 9 / 6 / 4746 بتاريخ 29 / 8 / 2009 كانت
موزعة حسب الجدول ادناه:

الدرجة	العنوان الوظيفي	العنوان الوظيفي	العنوان الوظيفي	العنوان الوظيفي
السابعة	معاون اختصاصي نظم المعلومات	معاون محلل أنظمة	معاون مبرمج	مساعد باحث
السادسة	اختصاصي نظم المعلومات	محلل أنظمة	مبرمج	باحث
الخامسة	اختصاصي نظم المعلومات اقدم	محلل أنظمة اقدم	مبرمج اقدم	باحث اقدم
الرابعة	معاون رئيس اختصاصي نظم المعلومات	معاون رئيس محلي أنظمة	معاون رئيس مبرمجين	معاون رئيس أبحاث
الثالثة	رئيس اختصاصي نظم المعلومات	رئيس محلي أنظمة	رئيس مبرمجين	رئيس أبحاث
الثانية	اختصاصي نظم المعلومات اقدم	رئيس محلي أنظمة اقدم	رئيس مبرمجين اقدم	رئيس أبحاث اقدم

السادة الذين شغلوا منصب رئاسة قسم نظم المعلومات الإدارية

ت	الاسم	اللقب العلمي	من	الى
1	د. ليث سعدالله حسين	أستاذ مساعد	2002	2008
2	د. معن وعدالله المعاضيدي	أستاذ مساعد	2008	2009
3	د. ثائر احمد سعدون السمان	أستاذ مساعد	2009	2013
4	د. ليث سعدالله حسين	أستاذ مساعد	2013	2016
5	د. ثائر احمد سعدون السمان	أستاذ	2016	2019
6	د. محمد مصطفى حسين حسن	أستاذ مساعد	2019	2023

Description of the Department of Management Information Systems

About the department The Management Information Systems major is one of the modern and renewable scientific disciplines in the College of Administration and Economics, which was established in accordance with developments in administrative and functional concepts. The Department of Management Information Systems was established in the academic year 2002/2003 and the department started its work as one of the departments in the College of Administration and Economics on 06/15/2002. Where the department provides an integrated annual study plan consisting of (98) credit hours, and the school system has been transferred from the annual system to the courses system in the academic year 2020-2021, which includes study materials in various fields at the college and department levels, and thus the department grants a bachelor's degree in a specialization Management information systems. Therefore, the study plan has been carefully designed to provide graduates with the knowledge and technical and managerial skills necessary to analyze, design, implement and manage information systems in organizations.

The graduate of this department is distinguished by the combination of administrative and technical background, which gives the graduate the ability to achieve better employment of technologies in various fields of administrative sciences. In order to achieve this, computer laboratories have been established, which are used to teach information technology applications, office automation systems, the necessary programming languages, databases, electronic communications and networks, and so on, to provide students with the necessary skills.

The number of faculty members is (26) with doctorate and master's degrees from Iraqi and foreign universities. Graduated from the department (15) courses for bachelor's degree holders, (8) courses for master's degree holders, and (7) courses for holders of a specialized higher diploma in business information technology.

Department vision:

Leadership in academic education, scientific research and community service in the fields of management information systems.

Department message:

Providing pioneering knowledge in the field of management information systems that meets quality standards, and supplying the labor market with specialists in the field of management information systems by providing them with theoretical aspects and scientific skills in accordance with global developments.

Department goals:

1. Preparing specialists with distinguished skills in managing information systems in organizations.
2. Providing solid academic curricula that conform to international standards in the field of management information systems.
3. Supporting the scientific output of the faculty members and developing their performance in various academic activities.
4. Providing continuous training programs to qualify employees and develop their performance in public and private sector organizations in the field of management information systems.
5. Applying national and international academic accreditation and quality systems to improve educational performance.
6. Completing scientific research to develop the cognitive and applied aspects and solve the obstacles facing organizations in the field of management information systems.

Occupational fields of the department graduate:

Since the field of work of the graduate of the Department of Management Information Systems includes the use of information and communication technologies, software and various applications in the field of business administration and public administration in commercial, industrial and service companies and various government departments. The job titles issued by the Ministry of Finance according to the letter No. 9/6/4746 dated 29 08/2009 were distributed according to the table below:

Degree	Job title	Job title	Job title	Job title
Seventh	Associate information systems specialist	Associate systems analyst	programmer assistant	Research Assistant
Sixth	Information systems specialist	systems analyst	programmer	Researcher
Fifth	Senior Information Systems Specialist	Senior Systems Analyst	Senior programmer	Senior researcher
Fourth	Associate chief information systems specialist	Associate chief systems analyst	Associate Chief Programmer	Associate head of research
Third	Chief Information Systems Specialist	Chief Systems Analyst	chief programmer	head of research
Second	Senior Information Systems Specialist	Chief senior Systems Analyst	Chief senior programmer	Senior Research Head

Gentlemen who held the position of head of the management information systems department:

<i>Tel</i>	<i>Name</i>	<i>The scientific title</i>	<i>From</i>	<i>To</i>
1	Dr. Laith Saadallah Hussein	Assistant Professor	2002	2008
2	Dr. Maen Wadallah Al-Maadidi	Assistant Professor	2008	2009
3	Dr. Thaer Ahmed Saadoun Al-Samman	Assistant Professor	2009	2013
4	Dr. Laith Saadallah Hussein	Assistant Professor	2013	2016
5	Dr. Thaer Ahmed Saadoun Al-Samman	Professor	2016	2019
6	Dr. Mohammed Mustafa Hussein Hassan	Assistant Professor	2019	2023